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اجتماعى: مسئولان  سرويس سياسى – 
دولتى فعال در جريان كمك رســـانى به مردم 
زلزله زده كرمانشاه همزمان با فرارسيدن نخستين 
ســـالگرد اين حادثه، در يك نشست خبرى به 
دفاع از عملكرد سازمان ،وزارتخانه و بنياد تحت 

مسئوليتشان  پرداختند.
به گزارش خبرنگار ما در اين نشست خبرى 
كه ديروز در نهاد رياست جمهورى برگزار شد، 
آخرين خدمات دولت به مناسبت سالگرد زلزله 
كرمانشاه با حضور اسماعيل نجار رئيس سازمان 
مديريت بحران كشور، هوشنگ بازوند استاندار 
كرمانشاه، ايرج حريرچى قائم مقام وزير و معاون 
كل وزارت بهداشـــت، مرتضى سليمى رئيس 
سازمان امداد و نجات جمعيت هلال احمر و 
عليرضا تابش رئيس سازمان مسكن و شهرسازى 

برگزار شد.
 تكميــل خانه هاى مــردم در نيمه دوم 

سال آينده
عليرضا تابش رئيس بنياد مسكن انقلاب 
اسلامى در اين نشست گفت : در مجموع 100 
هزار واحد مسكونى آسيب ديده وجود داشت 
كه برخى از آنها احداثى و برخى از آنها تعميرى 
بودند. اكنون بيشتر موارد تعميرى به اتمام رسيده 
است و بســـيارى از مردم در خانه ها زندگى 
مى كنند. 9000 مورد در شهرها و 25 هزار مورد 
از موارد ساخته شده در روستاها وجود داشتند 
كه 90 درصد عمليات ســـاخت اين خانه ها به 
پايان رسيده و در موارد شهرى هم 70 درصد 

پيشرفت فيزيكى داشته است.
وى درباره افزايش فضا براى مستأجران ، 
گفت : در واقع مى توانيم بگوييم كه فضاى شهرى 
افزايش يافته است ، زيرا به همه خانه هاى ساخته 
شده، يك طبقه اضافه شده است و اگر اكنون 

مستأجرى در كانكس زندگى مى كند صاحبخانه 
وى هم در كانكس است، اما زمانى كه ساخت 
خانه ها به پايان برسد، ظرفيتى براى مستأجران 

اضافه مى شود.
 تابش درباره ارائه كمك مردم به سلبريتى ها ، 
گفت : آنچه كه ما همـــواره اعلام كرده ايم ،در 
جهت شفاف سازى در مورد نحوه جمع آورى 
كمك هاى مردمى است و همواره توصيه كرده ايم 
كه براى امدادرسانى و كمك كردن مبالغ خود را 
به حساب جمعيت هلال احمر و كميته  امداد امام 

خمينى (ره) واريز كنند.
وى همچنين در پاسخ به سئوالى درباره 
زمان تكميل ساخت خانه ها و رهايى مردم از 
وضع موجود،وعده داد اين شـــرايط با تكميل 
ساخت و ساز ها در نيمه دوم سال آينده پايان 

يابد.
هزينه كرد 10 هزار ميلياردى دولت 

استاندار كرمانشاه هم  با اشاره به انسجام 
ملى در كمك رسانى به زلزله زدگان گفت:دولت 
در مجموع 10 هزار ميليارد و 855ميليون تومان 
صرف هزينه ها در زلزله كرمانشاه كرد كه در قالب 
تسهيلات كم بهره و وام هايى كه امهال شده بوده 
است.هوشنگ بازوند با بيان اين اين كه بعد از 
امدادرسانى اوليه ، فرد ديگرى از مجروحان و 
يا جانباختگان پيدا نشد، افزود: همين امر نشان 
دهنده اين اســـت كه بعد از زمان اعلام پايان 
عمليات در ساعت 11 صبح روز بعد زلزله به 
واقع عمليات به اتمام رسيد. 11هزار نفر نيروى 
زبده در اين شهرستان ها مشغول بودند كه در 

ديگر زلزله ها اين همكارى بى سابقه بود.
استاندار كرمانشـــاه با اشاره به وقوع پس 
لرزه هاى بسيار بعد از وقوع زلزله اصلى تاكيد 
كرد: بيـــش از 5400پس لرزه اتفاق افتاد و اين 

اتفاقات كار ما را در بحث بازســـازى سخت 
مى كرد كه مجبور بوديم در بخش اسكان موقت 
به سراغ كانكس ها برويم. همچنين يكى ديگر از 
مشكلات اين بود كه زلزله موجب آلودگى آب 
شد كه وزارت نيرو با واكنش سريع مشكلات را 

حل و فصل كرد.
بازوند درباره بحث اســـكان در كانكس 
گفت: تجربه بســـيار خوبى بود كه داخل هر 
يك از خانه هاى خراب شـــده، كانكس تعبيه 
شد كه البته اين امر براى شهر تحقق ناپذير بود 
اما مســـاله خوبى كه در اين جهت اتفاق افتاد 
تشكيل نشدن شهرك سازى با كانكس ها بود. 
همچنين در بحـــث دام نزديك به 18 هزار دام 
تلف شدند كه دولت به ازاى هر دام 600 هزار 
تومان و به ازاى دام هاى سنگين سه ميليون تومان 

پرداخت كرد.
اقدامات سازمان مديريت بحران 

همچنين اســـماعيل نجار رئيس سازمان 
مديريت بحران كشور، درباره آمار قربانيان زلزله 
كرمانشاه اظهار داشت: جانباختگان اين حادثه 
621 نفر بودند كه 272نفر مرد و 349نفر خانم 
بودند. همچنين 9شهرستان و حدود 1930 روستا 

دچار تلفات مالى و جانى شدند. 
وى با بيان اين كه امدادرســـانى به زلزله 
زدگان در قياس با ســـاير حوادث در سال هاى 
گذشته بى سابقه بود،افزود: بعد از حادثه بلافاصله 
جلسه اى تشكيل شـــد كه امداد و نجات در 
روستاها به سپاه پاسداران و هلال احمر واگذار 
شد و امدادرسانى در شهرها هم، ارتش به همراه 

جمعيت هلال احمر به دست گرفتند.
نجار افزود: توزيع 6000تن علوفه و تامين 
خسارت هاى دامى به مردم آسيب ديده ،از ديگر 
خدمات بود ، همچنين همت بالايى هم توسط 

شـــهردارى تهران براى جمع آورى زباله انجام 
شد.

تشريح اقدامات درمانى
سخنگوى وزارت بهداشت مسئول ديگرى 
از دولت بـــود كه به دفاع از عملكرد همكاران 
خود در اين وزارتخانه پرداخت.وى با اشاره به 
 سفر هاى پياپى وزير بهداشت به مناطق زلزله زده

 و طرح اين مساله كه زلزله زدگان اكنون رضايت 
خوبى از عملكرد مســـئولان دارند،از رسانه ها 
خواست نظرات مردم در اين حوزه را بازتاب 

دهند .
ايرج حريرچى گفت : با بيان اين كه بيش 
از 7000 مصدوم در اين زلزله وجود داشـــت، 
افزود: قسمت زيادى از اعزام ها و امدادرسانى ها 
در تاريكى شب انجام شد كه اين يك ركورد 
جهانى محسوب مى شود.  در كمتر از 15ساعت 
عملا عمليات به اتمام رسيد و حتى يك مورد 

مصدوم و فوتى بعد از اعلام رسمى پيدا نشد.
ســـخنگوى وزارت بهداشت با اشاره به 
عمل هاى انجام شده در كرمانشاه، گفت : 1580 
عمل در كمتر از سه روز و 100عمل پيوند عضو 
موفق در اين بازه زمانى به انجام رسيد. همچنين 
كمبود دارو، خون، تجهيزات نداشتيم و به  رغم 
اين كه بيمارى هاى واگيردار از قبل در محيط 
شهر موجود بود، اما گسترش پيدا نكرد و شاهد 
وجود بيمارى هاى واگيردار بعد از زلزله نبوديم.
همچنين 90ميليارد تومان دارو رايگان به طور 

سرپايى در ميان حادثه ديدگان توزيع شد.
وى گفت : بيمارستان آسيب ديده سرپل 
ذهاب اكنون در مرحله مقاوم سازى است و طى 
دو هفته  آينده افتتاح خواهد شد. بيمارستان قصر 

شيرين هم در حال بازسازى است.
حريرچى درباره آمار خودكشى در استان 

كرمانشاه ، گفت : در مورد آمار خودكشى يك 
آمار منطقه اى داريم كه نسبت به سال 95با پنج 
درصد كاهش آمار خودكشى روبرو بوديم در 
حالى كه تجربه بين المللى در كشورهاى توسعه 
يافته هم همين مساله را نشان مى دهد كه در زمان 
بعد از زلزله آمار خودكشى يا ثابت مى شود و يا 

كاهش مى يابد.
مرتضى سليمى رئيس سازمان امداد و نجات 
جمعيت هلال احمر هم در نشســـت تشريح 
خدمات دولت به مناسبت نخستين سالگرد زلزله 
كرمانشاه، گفت : در كمتر از يك ساعت پس از 
زلزله جلسات مربوطه تشكيل و بخش نجات 
كه مهم ترين پروتكل ما بود آغاز شد كه در كمتر 
از 20 ساعت با همكارى سازمان اورژانس پايان 

اين عمليات را اعلام كرديم.
وى افـــزود: 38 تيم واكنش ســـريع در 
اســـتان هاى اطراف به ما كمك كردند و 150 
دستگاه آمبولانس و همه نيروهاى جستجو از 
استان هاى معين اعزام شدند. با توجه به اين كه 
امكان امدادرسانى هوايى به زلزله زدگان دشوار 
بود و امكان پرواز ميسر نبود،  اما 10 فروند بالگرد 
امدادى هلال احمر به محل زلزله منتقل شدند كه 

در عمليات نقش آفرينى بسيارى داشتند.
ســـليمى درباره توزيع اقـــلام و تغذيه 
اضطرارى از سوى هلال احمر گفت : 50 هزار 
بسته در مرحله اول و 50 هزار بسته در مرحله 

دوم، اهدا شد.
 رئيس ســـازمان امداد و نجات جمعيت 
هلال احمر درباره حمايت هاى روانى از مردم 
زلزله زده تاكيد كرد: برخى از اين افراد در محيط 
نيازمند امدادرسانى روانشناسان و مشاوران بودند 
كه از اين جهت هم امدادرسانى ها انجام شده 

است و تاكنون هم ادامه  دارد.

بقيه از صفحه اول
در حوزه پيشگيرى و مقابله با آسيب هاى اجتماعى در 
سال هاى اخير را اميدواركننده دانست و اظهار داشت: همه 
دستگاه ها به ويژه وزارت كشور در پى تأكيدات مقام معظم 
رهبرى در باره مسائل و آسيب هاى اجتماعى، با احساس 
وظيفه بيشترى وارد عرصه شده اند و آمار اقدامات انجام 
شده، نشان مى دهد گام هاى بسيار مهم و خوبى در اين عرصه 

برداشته شده است.
رئيس جمهورى خاطرنشان كرد: موضوع آسيب هاى 
اجتماعى از مسائل بسيار حساس براى مردم است و چنانچه 
آمار بهبود شاخص ها در حوزه آسيب هاى اجتماعى به مردم 

منتقل شود، مى تواند دلگرم كننده باشد.
دكتر روحانى گفت:فناورى هاى نو و دســــتاوردهاى 
علمى جديد در كنار مصائبى كه مى تواند داشــــته باشد، 
براى مردم تســــهيلات، امنيت و آرامش خاطر ايجاد كرده 
و خانواده ها با استفاده از امكانات ديجيتالى و تلفن همراه 
مى توانند به راحتى از وضع  فرزندان خود آگاهى يابند، ضمن 
اين كه مردم با استفاده از اين فناورى ها مى توانند بسيارى از 

امور و كارهاى روزمره خود را انجام دهند.
رئيس شوراى عالى اجتماعى كشور يكى از عوامل 
حاشيه نشينى را مهاجرت از روستا بيان كرد و گفت: امروز 
ساكنان روستاها با استفاده از فضاى اينترنت و موبايل، صنايع 
دستى و امكانات گردشگرى خود را به گردشگران داخلى 
و خارجى معرفى مى كنند و اين فناورى ها به ابزارى براى 
 تثبيت روستاها تبديل شده است و بى ترديد توسعه عالمانه و 
همه جانبه آن مى تواند در رفع مشــــكل حاشيه نشينى مؤثر 

باشد.
رئيس جمهورى با اشاره به اهميت تقويت اميد به آينده 
در برخورد با مسائل اجتماعى، اظهار داشت: بدون ترديد اگر 
اميد به آينده نباشد، ناهنجارى ها و جرائم اجتماعى افزايش 
مى يابد، لذا همه به ويژه رسانه هاى اجتماعى بايد اميد به 
آينده را در بين مردم تقويت كنند.دكتر روحانى خاطر نشان 
كرد: اگر چه امروز مردم به واسطه تحريم با مشكلاتى در 
حوزه اقتصادى و معيشتى مواجه شده اند و مشكل كسانى 

كه حقوق ثابت دارند، مضاعف است، اما مطمئن هستيم 
مشكلات سياسى، اقتصادى، اجتماعى قابل حل و فصل 
است  و به فضل الهى برطرف خواهد شد و چنين نيست كه 
اين مشكلات حل ناشدنى باشد، لذا بايد نسبت به رفع اين 

گونه مشكلات اميدوار باشند. رئيس شوراى عالى اجتماعى 
خاطر نشان كرد: مردم بعد از 13 آبان نسبت به قبل از آن، 
اميدوارى بيشترى پيدا كرده اند، در حالى كه قبل از 13 آبان، 
عده اى تصور مى كردند  اتفاقات خاصى رخ خواهد داد و 
همه زندگى مردم به هم خواهد ريخت، اما پس از آن روز 
همه مشــــاهده كردند  اين تصورات واهى و غلط است و 
هيچ كدام از ادعاهاى دشمن، به آن صورتى كه انتظار داشتند، 
تحقق پيدا نكرد، لذا چنين نيست كه تصورات دشمن محقق 

شده است و ما ناتوان باشيم.
رئيس جمهورى با بيان اين كه گاهى بعضى از رسانه ها 
و روزنامه ها واقعيات تلخ را بيش از آنچه هســــت  بزرگ 
جلوه مى دهند، اظهار داشت: اين گونه بزرگنمايى  مشكلات 

و نااميد كردن مردم، ظلم بزرگى به مردم است و همه بايد در 
اين زمينه هوشيارانه عمل كنند.

دكتر روحانى خاطرنشــــان كرد: مقابله و رفع برخى 
آسيب هاى اجتماعى از جمله فقرزدايى، نيازمند اقدامات 

عملى و اجرايى اســــت كه بايد در ايــــن حوزه با قوت 
تصميم گيرى و عمل كرد، اما بخشــــى از اين مسائل جنبه 
روانى دارد و ناشى از بزرگنمايى برخى از مشكلات است كه 
در اين زمينه اگر اميد و نشاط در جامعه افزايش يابد، مى تواند 
در برطرف كردن و پيشگيرى از آسيب ها تأثيرگذار باشد. به 
طور مثال چه ايرادى دارد   بخشى از استاديوم ورزشى كه 
هيچ منافاتى با قانون و شرع و مصوبه شوراى عالى انقلاب 

فرهنگى ندارد، به بانوان اختصاص يابد؟
رئيس شوراى عالى اجتماعى افزود: مى توان با برخى 
اقدامات كم هزينه ميزان رضايتمندى و خشنودى اجتماعى 
 مردم را در جامعه افزايش داد و بايد توجه داشــــت كه با 
ســــوء ظن نمى توان با مردم برخورد كرد.رئيس جمهورى 

خاطر نشــــان كرد: بايد آمار مربوط بــــه كاهش جرائم و 
آسيب هاى اجتماعى به درستى به مردم منتقل شود و چنين 
آمار دلگرم كننده اى مى تواند مردم و جوانان را نسبت به آينده 
اميدواركند و چه بســــا انتشار آمار مربوط به كاهش طلاق 
مى تواند جوانان و خانواده ها را به ازدواج آســــان و سريع 
ترغيب كند.دكتر روحانى اضافه كرد: امروز بايد همه تلاش 
كنيم   آمار طلاق هر چه بيشتر كاهش پيدا كند. اگر چه برخى 
موارد ادامه زندگى براى زوجين امكان ناپذير و وقوع طلاق 
لازم به نظر مى رسد، اما تا جايى كه امكان دارد  بايد با مشاوره 
و رفع مشكلات خانواده ها را به ادامه زندگى تشويق كرد، 
چرا كه طلاق نه فقط براى زن و مرد بلكه آثار سوئى  هم 

براى فرزندان و جامعه دارد.
رئيس جمهورى اقدامــــات فرهنگى را اولين گام در 
مواجهه با مســــائل اجتماعى دانست و تأكيد كرد: معمولاً 
در فعاليت هاى فرهنگى مردم بهتر از نهادهاى دولتى عمل 
مى كنند، لذا در اين حوزه بايد ســــازمان ها و جمعيت هاى 

مردم نهاد اصيل پيشتاز باشند.
 روحانى با اشاره به نقش آموزش و پرورش در اصلاح 
اموركشور  گفت: آموزش و پرورش   از مهمترين نهادهايى 

است كه مى تواند در اصلاح امور كشور بسيار مؤثر باشد.
رئيس شوراى عالى اجتماعى «امر به معروف» و «نهى 
از منكر» را به عنوان يكى از وظايف اجتماعى و تأثيرگذار 
براى اصلاح جامعه مورد تأكيد قرار داد و گفت: اگر «امر به 
معروف» و «نهى از منكر» به درستى سامان داده شود، مى تواند 
از بسيارى از منكرات جلوگيرى  و مردم را به انجام رفتارهاى 
درست تشويق كند و معتقدم  امر به معروف  و  نهى از منكر    
وظيفه مهم همگانى است، منتها گاهى به درستى مورد استفاده 
قرار نگرفته و چه بسا نتيجه معكوس داشته  است.در اين 
جلسه وزير كشور و اعضاى شوراى عالى اجتماعى، با ارائه 
گزارشى از اقدامات انجام شده در حوزه پيشگيرى و كاهش 
آسيب هاى اجتماعى، ديدگاه ها، نظرات و پيشنهادهاى  خود 

را در باره مسائل اجتماعى بيان كردند.
براساس گزارش ارائه شده، شاخص ميزان طلاق در 4 

سال گذشته كاهش داشته است.

منازل  زلزله زدگان كرمانشاه تا نيمه دوم سال آينده تكميل مى شود

روحاني: نبايد به مردم سوء ظن داشته باشيم

 عضو مجمع تشـــخيص مصلحت نظام گفت: وقتي ظريف 
مي گويد خيلي ها از پولشويي منفعت مي برند، در واقع هجمه كنندگان 
عليه خودشان افشـــاگري مي كنند. اين افراد نشان مى دهند  به اصول 

اسلامى و اخلاقى پايبند نيستند.
سيد محمد صدر  در گفتگو با ايرنا درباره هجمه هاى صورت 
گرفته عليه اظهارات محمد جواد ظريف پيرامون موضوع مبارزه با 
پولشويى، به وجود برخى مخالفت ها توسط افراد و جريان هاى خاص 
در موضوع برجام اشاره كرد و گفت: اين افراد و گروه ها با لوايح مرتبط 
به  FATF مخالف هستند كه اين نشان از مواضع آن ها در  مسير تامين 
خواست هاى رئيس جمهورى آمريكا ست كه بايد آن را اصلاح كنند.

عضو مجمع تشخيص مصلحت به هجمه هاى ايجاد شده عليه وزير 
امور خارجه كشورمان اشاره كرد و اظهار داشت: اين نوع سخنان كه 
توسط برخى افراد عليه ظريف گفته مى شود، غير از اتهام چيز ديگرى 
 نيست و نشان مى دهد مواضع آنها در جهت منافع آمريكا و خواست هاى

 ترامپ است.صدر با اشاره به اين كه مهمتر از همه خواسته و نظر مردم 
است، گفت: هر چه بيشتر اين افراد عليه ظريف سخن بگويند، بيشتر 
خود را افشا مى كنند و اتهاماتى كه وارد مى كنند يك نوع خود افشاگرى 
است كه نشان مى دهند كه به اصول اسلامى و اخلاقى پايبند نيستند.

وى يادآور شد: خيلى خوب است كه مردم اين افراد را مى بينند. آنها 
مى دانند اگر زمانى اين افراد بر قدرت باشند چه بلايى بر سر مملكت 

خواهند آورد.
صدر در ادامه تاكيد كرد: ظريف بهترين و قويترين وزير خارجه 
اى است كه جمهورى اسلامى به خود ديده است.وى با اشاره به تجربه 
سى و چند ساله ظريف در امور سياسى و بين المللى، افزود: ايشان 
مراحل ارتقا را از پايين ترين به بالاترين سطح كسب كرد و تحصيلات 

خود را در همين رابطه به دست آورده است.
عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام به سابقه دوستى 30 ساله 
خود با ظريف اشاره و تاكيد كرد: وى فردى مومن، انقلابى و به معناى 
واقعى طرفدار نظام است و به همين دليل در ماموريت هاى دشوار منافع 

جمهورى اسلامى را دنبال كرده و آن را به دست آورده است.
عضو هيات رئيســه مجلس:ظريف گوشه اى از پشت پرده 

مخالفت ها با FATF را عيان كرد
  عضو كميسيون امنيت ملى و سياست خارجى مجلس شوراى 
اسلامى در حساب توييترى خود نوشت: ظريف گوشه اى از پشت 

پرده مخالفت ها باFATF را عيان كرد .
 به گزارش   ايرنا، «عليرضا رحيمى»   افزود: نماينده اى كه به دليل 
افشاى اسناد طبقه بندى وزارت اطلاعات در مجلس هنوز (با توهم 

مصونيتش) به مراجع امنيتى و قضايى پاسخگو نبوده براى واقعيتى تلخ 
در سخنان دكتر ظريف مدعى وى شده است!! 

  ظريف گوشه اى از پشت پرده مخالفت ها باFATF و لوايح- 
چهارگانه را عيان ساخته شما چرا برآشفته شده ايد؟

  برخى نمايندگان نزديك جبهه پايدارى عليه محمدجواد ظريف 
وزير امور خارجه به دليل سخنانش، مبنى بر اين كه در ايران پولشويى 
گسترده انجام مى شود واكنش نشان دادند و خواستار برخورد شوراى 
عالى امنيت ملى با وى شدند.غلامرضا حيدرى نماينده مردم تهران 
 در مجلس هم گفت: اظهارات محمد جواد ظريف وزير امور خارجه 
در باره وجود برخى فسادهاى مالى پنهان در كشور از سر دلسوزى است 

و اين موضوع از واقعيات جامعه است.
 وى در گفتگـــو با   ايرنا اظهار داشـــت:   ظريف از بهترين، 
مســـلط ترين و باسابقه ترين ديپلمات هاى كشور  است كه در طول 
اين ســـال ها اقدامات بسيار مثبت و ارزشمندى را براى كشور انجام 
داده است.حيدرى با اشاره به اين كه ظريف در مذاكرات و برجام زير 
نظر رهبر معظم انقلاب كارها را جلو برده است افزود: قطعا ظريف 
اطلاعاتى دارد كه ما نداريم. اگر او دغدغه منافع ملى را نداشته باشد 
آن افرادى كه سفارت هاى عربستان را آتش مى زنند دغدغه منافع ملى 

دارند؟
نماينده مردم تهران در مجلس ادامه داد: آقاى ظريف نظام را متهم 
به پولشويى نكرد بلكه از واقعياتى سخن گفت كه در ايران وجود دارد 
و بايد با آن مقابله كرد.حيدرى افزود: مقابله كردن با اين موضوع هم بايد 
ريشه اى باشد، ما بايد گلوگاه هايى كه ما را در اين بسترها مى اندازد را 
پيدا و با آن مقابله كنيم . امروز موضوعاتى وجود دارد كه ما را به سمت 

تحريم ها كشانده است كه بايد سرمنشاء و علت آن را پيدا كنيم.
اين عضو فراكسيون اميد مجلس اظهار داشت: اى كاش از ابتدا 
نگاه ما به دنيا و روابط با ديگر كشورها بر اساس روابط و تعامل مثبت 
بود؛ البته اين كه بعضى ها خود را يكه تاز دنيا مى دانند واقعيتى است كه 
وجود دارد. در يك زمان دنيا دو قطبى بود آمريكا و شوروى يكه تاز 

بودند و پيش از آن نيز انگليس يكه تاز دنيا بود.
وى ادامه داد: امروز نيز آمريكا فكر مى كند يكه تاز دنيا است و بنا 
به دلايل متعدد فكر مى كند همه بايد تحت امرش باشند، آمريكا نفوذش 
در ايران در زمان پهلوى دوم بسيار زياد شد و ايران نقش ژاندارم منطقه 

را از جانب آمريكا بازى مى كرد.
حيدرى تصريح كرد: بعد از سقوط رژيم پهلوى و روى كار آمدن 
جمهورى اسلامى ايران، اين نفوذ قطع شد زيرا مردم ايران مى خواستند 
از اين سلطه نجات پيدا كنند. پس از اشغال سفارت آمريكا در ايران، 

آنان نيز به مقابله با ما پرداختند و تحريم ها عليه ايران آغاز شد.حيدرى 
ادامه داد: اين تحريم ها  ابتدا فراگير نبود، ما در زمان جنگ هم تحريم 
داشـــتيم ولى اين تحريم ها مانند امروز نبود تا اين كه به دولت نهم 
رسيديم كه به خاطر فعاليت هاى هسته اى و برخى سخنان نا بجا تحريم 
 سختى شديم پس از آن با برجام  از اين تحريم ها كمى بيرون آمديم ،

ولى بعد از روى كار آمدن ترامپ بار ديگر زير بار تحريم ها رفتيم.
وى افزود: يكـــى از نتايج زيانبار اين تحريم ها تكنولوژى دور 
زدن تحريم است. درست است ما توانستيم با اين اقدام نفت خود را 
بفروشيم ولى از دل اين اقدامات امثال بابك زنجانى بيرون آمد آن هايى 
بيرون آمدند كه چمدانى پول جا به جا مى كردند وقتى ما زير بار تحريم 

مى رويم قطعا اين موارد نيز پشت سرش مى آيد.
نماينده آشوريان در مجلس شوراى اسلامى با اشاره به اينكه هجمه 
به ظريف بوى دودستگى و نفاق مى دهد، گفت: به عنوان يك مسيحى 
اعلام مى كنم كه بايد خدا را در نظر گرفت تا بتوانيم به خواسته هاى 
ديرينه نظام برسيم.وى با تقدير از اقدامات ظريف   در وزارت امور 
خارجه افزود: امروز بايد از هرگونه تفرقه، دودستگى و نفاق و تخريب 
دورى كنيم و در مسير انسجام گام برداريم.نماينده آشوريان در مجلس   
با اشاره به موضوع برجام، تاكيد كرد: حضور ايران در برابر 6 ابرقدرت 
جهان و گفتگوى برابر با آنها، افتخارى است كه به نام دكتر ظريف و 

تيم وى ثبت شده است.
بت كليا با بيان اين كه اين هجمه ها باعث خوشحالى ديوانه اى به 
نام ترامپ در راس كشور آمريكا مى شود، يادآور شد: براى شاد كردن 
دشمنان ايران نبايد افراد توانمند جمهورى اسلامى را تضعيف كنيم و 
باعث نااميدى ملت ايران شويم. هر چقدر انسجام ما بيشتر مى شود 

دشمنان ما دستپاچه تر مى شوند.
بت كليا  در باره موضوع مبارزه با پولشويى هم گفت: با تصويب 
لوايح مرتبط به FATFمى توانيم در مبارزه با آن پيشـــقدم شويم و 
موفقيت هاى زيادى را كسب كنيم و به دنيا هم نشان دهيم كه اهل تعامل 

با تشكيلات بين المللى هستيم.
 وزيـــر خارجه در گفتگـــو با يكـــى از خبرگزارى ها درباره 
فضاســـازى هايى كه عليه لوايح FATFدر كشور انجام شده است، 
گفت: اعتقاد دارم خيلى از اين نگرانى ها صادقانه است؛ يعنى دوستان 
ما نگرانى صادقانه دارند. اما فكر مى كنم پشت برخى از اين نگرانى ها 
منافع اقتصادى است.وى افزود: بالاخره پولشويى يك واقعيت در كشور 
ماست و خيلى ها از پولشويى منفعت مى برند. من هيچ دستگاهى را 
متهم نمى كنم؛ من افرادى كه در اين قضيه منافع دارند را پشت القاى 

اين تصورات مى دانم.

بقيه از صفحه اول
كه به كشور قطر نزديك است، از آماده نبودن اروپايى ها براى حفظ توافق هسته اى خبر داد و تأكيد كرد 

كه تحريم آمريكا نمى تواند سياست ايران را تغيير بدهد. 
وى با بيان اين كه «تحريم ها تأثيرات اقتصادى دارد» تأكيد كرد: «اما بر سياست ما تأثير نخواهد 
گذاشت» و توضيح داد كه از زمانى كه فعالان اقتصادى دريافتند كه دونالد ترامپ رئيس جمهورى 
آمريكا چه تصميمى در قبال توافق هسته اى دارد، اين مساله تأثير منفى خود بر اقتصاد را بر جا گذاشت 
و «در نتيجه ملت ايران هدف واقعى تحريم است و آمريكا اميدوار است با اين تحريم، جامعه، دولت را 

تحت فشار قرار بدهد تا سياستش را تغيير بدهد يا اين كه كل نظام را تهديد كند». 
به گفته   ظريف «نياز اســـت   حيات توافق با هدف كسب مزاياى اقتصادى آن، حفظ شود» و 
اروپايى ها براى حفظ آن هر چند در محافل سياســـى «تعهداتى را كه اعلام كردند، به طور جدى در 
محافل سياســـى انجام دادند... اما در عرصه اجرا و عمل، موانعى بر سر راهشان قرار گرفت» و ايران 
مى داند كه «دولت هاى اروپايى هنوز آمادگى اجراى تعهد سياسى را همزمان با دادن بهاى اقتصادى 
[براى حفظ توافق برجام] ندارند. آنها گمان مى كنند مى توانند دســـتاوردها را بدون دادن بها [تاوان] 

حفظ كنند». 
ظريف اين سياســـت را براى اروپا «در طولانى مدت» غيرمفيد دانست و با بيان اين كه «هزينه 
بزرگترى براى آنها به بار خواهد آورد» گفت كه «با اين حال ما هنوز با شركا در اروپا، چين و روسيه در 
تماسيم و تلاش مى كنيم راه هايى براى مقابله با تحريم ها و كاستن از تبعات آن پيدا كنيم. درست است 

كه آمريكا قدرت اقتصادى بزرگى است اما همه كشورهاى دنيا مقابل تحريم او ايستاده اند...». 
وى بار ديگر بر اين نكته  تأكيد كرد كه «آمريكا نمى تواند صادرات نفت ايران را صفر كند... ايران 

قدرت صادرات نفت خود را دارد و بازار هم به آن نياز دارد».
 ظريف در زمينه  توقف سوختگيرى هواپيماى ايرانى در لبنان و تركيه گفت: ما راه هاى زيادى 
داريم كه با آن پروازهايمان ادامه يابد. آن را قبلا تجربه كرديم و تكرارش خواهيم كرد. آمريكايى ها 

نمى توانند پروازهاى ايران را متوقف كنند يا مانع حركت دريايى ايران شوند. 

غرب بايد سياستش در منطقه را تغيير دهد
وزير خارجه در پاسخ به سئوالى منبى بر اين كه برخى طرف هاى اروپايى از ايران ناراضى اند كه 
مأموريت آنان در مقابله با سياست هاى آمريكا را تسهيل نمى كند و با اصرار بر نقش منطقه اى و پرونده 
موشكى، كمكى نمى كند، گفت:   در برخى امور با اروپا اشتراك داريم و در برخى ديگر  تفاوت نظر. 
در بخش منطقه اى بايد گفت كه ما جزئى از منطقه هستيم و سياست هاى ما در قبال آن، از غربى ها، 
منطقى و واقعگرايانه تر است. اگر به گذشته برگرديم، سئوال هاى زيادى مطرح مى شود. چه كسى از 
صدام حمايت كرد سپس مجبور شد مقابلش بايستد؟ چه كسى القاعده را در مقابل شوروى حمايت 
كرد و ناچار شد با همان بجنگد؟ چه كسى نخست وزير كشورى ديگر را بازداشت كرد؟ چه كشورهايى 

قطر را محاصره كردند؟
ظريف افزود: در مقابل ايران در همه اين پرونده ها نقشى مثبت ايفا كرده است و مثلا عربستان 
را كه مورد حمايت غرب است، از محاصره كردن قطر بازداشت. در نتيجه سياست هاى ما نيست كه 
براى منطقه مسأله اي درست كرده است، بلكه سياست هاى دوستان آمريكا و غرب است.وزير خارجه   
در زمينه  پرونده موشكى گفت: بهتر است بودجه هاى نظامى را [در منطقه] مقايسه كنيم. من از آمار 
نهادهاى بين المللى كمك مى گيرم. امارات 22 ميليارد دلار و عربستان 67 ميلياراد دلار سلاح خريده اند 
و موشك هايى با برُد 2500 كيلومتر دارند. در مقابل، بودجه نظامى ايران بين 12 تا 16 ميليارد دلار است 
و برُد موشك هايش بيشتر از دو هزار كيلومتر نيست. خلاصه اين كه آمريكا، منطقه را به انبار سلاحى 
تبديل كرده كه يمن را نشانه گرفته است . آيا اين سلاح ها غربى نيست؟ آنكه بايد سياستش را تغيير 
دهد، غرب است نه ايران.ظريف اتهام به ايران مبنى بر اين كه مخالفانش را در خارج هدف مى گيرد، 
گفت كه «زمان صدور چنين اتهام هايى مهم و قابل توجه است. اتهام برنامه ريزى براى منفجر كردن 
كنفرانس معارضه در پاريس با سفر رئيس جمهورى ايران به سوييس و اتريش همزمان شد؛ در 29 
اكتبر، همان روزى كه قرار بود مكانيسم اس.پى.وى اروپا اعلام شود، گفته شد فردى به اتهام برنامه ريزى 

براى هدف گرفتن معارضان اهوازى بازداشت شده است. بايد به حقايق هم اشاره كرد. 
بقيه در صفحه 16

 سرانجام  شهردار انتخاب شد!
خبر انتخاب شهردار جديد تهران از سوي شوراي شهر صبح ديروز 
(سه شــنبه 22 آبان) در صدر اخبار قرار گرفت. اين خبر را دوســتي از 
تحريريه روزنامه قبل از انتشار رسانه اي آن داد و گفت: سرانجام شهردار 
تهران انتخاب شد. همكار ديگري بلافاصله گفت: «بالاخره» انتخاب شد! 
گفتــه او يكباره خاطره اي از دو واژة ســرانجام و بالاخره؛ را برايم 
تداعي كرد كه مدتها برايم تا سرحد خود خبر، حساسيت آفرين شده بود. 
كه تفاوت به كارگيري مفهومي اين دو چيســت؟ يك بار پرسيدم، پاسخ 
شنيدم كه چندان تفاوتي ندارند؛ اما به ياد دارم كه در دوران دانش آموزي 
همكلاسي  داشتم كه براي هر موضوعي در ساعت انشاء  نوشته اي داشت 
و در كلاس عرضه مي كرد. جذاب هم مي نوشت، چون چندان اهميتي به 
اصل موضوع سفارشي معلم براي انشاي آن روز نمي داد،  الا اينكه انتقاد 
و منفي بافــي عادت چرخش قلم او بود. تفاوتي هم نمي كرد كه موضوع 
سفارشي معلم هنري و ادبي باشــد يا اقتصادي يا سياسي، اجتماعي و 
فرهنگي! بعد از چند جمله در آغاز نوشــته اش معمولاً از بيت شعري يا 
ضرب المثلي اســتفاده مي كرد تا بعد به اصطلاح انتقاد و يا به زبان امروز 
«نقد تخريبي» را به صورت مطول نگارش كند! او نوشــته اش را با كلمه 
«بالاخره» به پايان مي برد، آنگونه كه تحكمي را درمي يافتني كه «بالاخره» 
حرف مرد يكي است چه بپذيري يا نپذيري! معلم ادبيات ما علاوه بر آنكه 
اديب بود،  اهل حال هم بود و بعد از خواندن انشاي همكلاسم كه چندان 
ربطي به موضوع نداشت، در يك جمله مي  گفت. آفرين،  اما عزيزم ربطي 

به موضوع نداشت!
تا اينكه روزي و شايد خسته از تكرار آن روش، گفت: تو كه شرح و 
نتيجه گيري خود را مي نويسي كه برآمده از دماغ سياسي ات است، پس به 
جاي به كارگيري كلمه «بالاخره»، حداقل در پايان بنويس «سرانجام»!  پاسخ 
شنيد كه: «چه فرقي مي كند؟ مهّم حرف مرد است با سرانجام يا بالاخره!» 
اين خاطره شــيرين را از آن جهت نوشــتم كه همه ما از اصحاب 
مطبوعات تا مردم، چند ماهي در انتظار انتخاب شــهردار جديد بعد از 
تصويب لايحه منع به كارگيري بازنشستگان از سوي مجلس سر كرديم 
و در ايــن مدت با ربط و بي ربط، انتخاب شــهردار جديد براي تهران، 
موضوع روز، به خصوص قلمفرسايي در وادي انواع و اقسام برداشت ها 
و جريان هاي سياسي شد و البته در اين ميان، نقدها و انتقادهاي گوناگون 
در باب مشكلات كلانشهر تهران نيز نوشته شد كه در اغلب (اگر ننويسيم 
تمامي) مقالات به همان جمله پاياني همكلاسم مي رسيد كه: «سرانجام» يا 
«بالاخره» كار نابسامان شهر تهران با انتخاب فردي به نام شهردار به سامان 
نهايي كه رضايت همه شهروندان تهراني را در بر گيرد، نخواهد رسيد! 

حساسيت و اهميت شهرداري و شهردار تهران از دوران كرباسچي 
كليد خورد كه بعد از مدتي، صلابت مديريت در مســئوليت شهرداري 
تهران، او را راهي دادگاه و محكمه قضايي كرد. يادم مي آيد در آن دوره 
پل سازي در تهران رواج گرفت و تا پلي كه ساخته مي شد، كناره هاي آن 
با گلدان هاي بزرگ گل آراسته مي شد و چشم ما كه عادت به آن نداشت، 

با تعجب نظاره گر بود. 
بعد از چند ماه، شايعه شد كه برخي شبها عده اي با استفاده از تاريكي 
شب، مي روند و تعدادي از اين گلدانها را مي دزدند! به كرباسچي كه از 
صدا و سيما دوست بودم، گفتم اين گلدانها ديگر چه صيغه اي است؟ گفت: 
مي خواهم چشم شــهروندان هنگام عبور از پل ها، آنهم در اول صبح كه 
به ســر كار مي روند، به ديدن گل عادت كند. گفتم: شايعه شده كه شبها 
تعدادي از گلدان ها را مي دزدند؟ پاسخ داد: مي دانم؛ به جاي آن همان روز 

گلدان ديگري مي گذاريم!  
از آن دوران اداره شــهر با همه انتقادها و البته مشكلات، چنان شده 
است كه شهر و شهرداري تهران در رأس مديريت همه شهرها در سراسر 
كشور قرار گرفته است. در اين مسير اگر چه تحولات بسياري روي داده، 
اما هم بر ابعاد مشكلات و هم بر پيچيدگي آن در مديريت شهري افزوده 
شده است. اكنون كه شهردار جديدي در تهران داريم، مي توان فهرست 
بلندي از كاســتي ها در اداره و مديريت شهري تهران را رديف كرد، كه 
در تخصص كارشناسان آن حوزه هاســت؛ اما به نظر نگارنده، اولين و 
شايد مهمترين وظيفه كاري شوراي شهر تهران و مدير اجراي آن شهردار 
منتخب اين باشد كه در گام نخست، به خانه تحت نظارت مديريت خود 
بپردازد و اصلاح امور را از درون حيطه مديريتي خود آغاز كند. به قول 
آن همكلاس من در پايان اين نوشــته كوتاه،  نيز «سرانجام» يا «بالاخره» 
شهرداري تهران نيازمند خانه تكاني اساسي است. اين را همه مردمي كه 
با شــهرداري سروكار پيدا مي كنند، مي گويند كه تا زيرميزي ندهي، مهر 

تائيدي نخواهي گرفت! 

يادداشت

بينوايان
در اين وانفساي مشكلات سياسي و معضلات اجتماعي، كه به قول 
شاعر «فراوان شده اســت و فزون از شمار...»، انتخاب موضوع هم آسان 
نيست. بايد مدام بپرســيم اولويتهاي ما كدام هاست و چرا اين موضوع را 
برگزيــده يا آن موضع را اتخاذ كرده ايم؟ مثلاً قانون شناســنامه دار كردن 
بچه هايي كه مادرشــان ايراني است و با همســراني كه تابعيت كشور ما 
را ندارنــد، ازدواج كرده و صاحب اولاد شــده اند! اين بچه ها هم آماري 
حيرت افزا دارند كه مصداق همان شعر پيشين است و بانوي نماينده مدافع 
لايحه در مجلس، ســخن از يك ميليون گفت و من با تفحص و جست و 
پرسي دقيق تر دانستم كه احتمالاً مي توان به دوبرابر اين رقم هم رسيد اگر 

معيارمان از شماره ملي قدري مشخص تر باشد. 
همين يك مسئله نشان مي دهد كه مســئولان كشورمان با چه بردار 
و معيــاري غفلت كرده اند و اينجا بحث حق انســان و درد و رنج بيكران 
كودكاني مطرح است كه تنها جرمشان متولد شدن است و بس! حقوق بشر 
غربي و شــرقي و شمالي و جنوبي هم ندارد. سخن بر سر وجدان است و 
بس. اين بينوايان به تنهايي موضوعي بي پايان براي بحث و تحليل و پرسش 
و نقد و تأمّل و تألمّ هستند و خواهند بود. نه فقط گذشته شان، كه آينده شان 
و بود و نبود و اثرشــان بر ما و شــما، بر جامعه و مناسباتمان، بر تباهي و 
بزهكاري، بر سرنوشت خود و بيگانه... چگونه بيش از يك ميليون كودك را 

كسي نديد و اين بينوايان را به حساب نياورد؟
بينوايان، عنوان معروفترين داستان و رُمان در عالم است. تصور نمي كنم 
هيچ قصه اي به اندازه بينوايان شهرت يافته، خوانده شده و ترجمه و بازنويسي 
شده باشد؟ عبارات و شخصيت هاي بينوايان امروزه جزو امثال و فرهنگ 
عمومي هستند. آنقدر فيلم سينمايي و سريال و تئاتر و انيميشن بر اساس آن 
ساخته شده كه باوركردني نيست. ويكتور هوگو بي ترديد از خوشنام ترين و 
مؤثرترين نويسندگان جهان است. در ايران نيز داستان زيبايش بارها ترجمه و 
چاپ شده است. داستاني عاشقانه، در بحبوحه انقلاب كبير فرانسه و مالامال 
از لحظه هاي تراژيك و صحنه هاي تلخ و شيرين. عرصه نبرد خير و شرّ، خطا 
و اصلاح، توانگر و بينوا... اين داستان گاهي باصدها و حتي هزارها بازيگر و 
دست اندركاران به صحنه تئاتر پا گذاشته يا بر پرده نقره اي سينما جان گرفته 
است. اين اولين نمايش بينوايان در ايران نيست و اجراي بينوايان در ايران هم 

مثل ديگر نقاط جهان، سابقه اي طولاني دارد. 
تئاتر ايران تقويت نشــد و بيش از اين كه هست بايد تناور و بارآور 
مي بود. تئاتر مي توانســت مثل ســينما و ورزش و ديگر شاخه هاي هنر و 
فراغت، نقش مهمي در ساختن ذهن و روان ايرانيان داشته باشد. امروزه از 
صنعت و سرمايه ي عظيم در باب هريك از اين موضوعات و مسايل سخن 
گفته مي شــود، زيرا به تفكر و تربيت انسانها كمك مي كند و همبستگي و 

روابط سالم اجتماعي را مستحكم مي سازد. 
تيتر يكي از روزنامه هاي كشــور در اين باره را ديدم كه بسيار دلسرد 
كننده بــود: «بينوايان به روايت توانگران»! انگار قرار اســت يا قرار بوده 
روحوضي در آبادي و دهســتاني برگزار شود اما به جايش خان و مباشر 
تصميم گرفته اند مطرب و مجلس بسازند و سفره پلوخوري راه بيندازند!! در 
اعماق ذهن برخي دوســتانمان چه مي گذرد كه هر سرمايه گذاري و كار و 
هنري را با انگ و رنگ تباه مي كنند و لذت و فرصت اندكي را كه براي هنر 

پديد مي آيد به ضد آن بدل مي كنند. 
يادمان رفته كه ممكن است مميزي و تراشيدن متن و زدودن حاشيه و 
هزارها مشكل واقعي و سوءتفاهم و سليقه و تعصب و خرافات، با قانون و 
بي قانون، از طرف اشخاص و مراكز مسئول و غير مسئول، خودسر و لباس 
شخصي و امثالهم زير همين پوشش ها به هنر و كتاب و سينما و موسيقي و 
ديگر امور زيباشناختي حمله ور شوند تا كسي هوس هنر نكند و از دارا و 
ندار حرف بزند يا بورژواها و بينوايان را دستمايه هنر و قصه و فيلمي كند؟ 
مهم نيســت اين نمايش عوامانه است يا روشنفكرانه! برداشتي اصيل 
است يا اقتباسي دون مايه! نقد و منطق هميشه كمك حال هنر و فكر است، 
اما شــعار و شلوغي و برچســب و انگ، جامعه را مسخ و منگ مي كند. 
مخصوصاً در جامعه اي كه فرصت صحنه آرايي براي هنر در آن اندك است. 
وقتي از صنعت سينما يا تئاتر صحبت مي كنيم بازار تعيين كننده است. نقد 
مناسبات غلط لازم است. افشاي رانت ضروري است و موجب سربلندي 
روزنامه نگاران، اما ستارگان و نمايش و اصل كار را تباه نكنيد. فرصت هاي 

ما اندكتر از آن است كه مي پنداريد. 
 روزنامه ها بايد فروش روند، اما در چارچوب اصول و روابط ســالم 
و در جهت اعتلاي جامعه و دفاع از دستاوردهاي جامعه، خاصه جامعه اي 
كه در برخي زمينه ها مثل تئاتر، تنُكُ مايه و فقير اســت. از قضا وقتي شما 
طرفدار ليبراليسم و آزادي باشيد، جنگ طبقاتي و شعارهاي ضد ثروت و 

فقيرنوازي هاي لفظي و جبهه گيري دارا و ندار، شما را مايه دار نمي كند. 
زماني عده اي به مرحوم ذبيح االله منصوري و كتاب هاي پرفروشــش 
حمله و آن را تمســخر مي كردند اما بعد خودشان همان كتاب ها را چاپ 
مي كردند تا بفروشند و اقتصادشان بچرخد. زماني ديگر به مسعود كيميايي 
حمله مي كردند كه چرا مثلاً با فلان مقام امنيتي ديدار كرده يا مجبور بوده 
ديدار كند. اما اينها ربطي به هنر و كتاب و فيلم ندارد. نبايد همه را يك كاسه 

كرد و به ديوار كوبيد. 
همه ما از رانت و رشــوه و زد و بندهاي پشــت پرده بيزاريم و رنج 
مي كشيم اما بايد هرچيز را درجاي خود بگذاريم. بهتر است از فضاي كار و 
شوري كه ممكن است در اين حوزه پديد آيد و فرصت به كارهاي متفاوت 
و متعالي بدهد بهره بگيريم و آن را تقويت كنيم. جرايد با تيترهاي صفحه اول 

به ذهن ها جهت مي دهند، بايد اين جهت گيري سنجيده باشد. 
بسياري از مردم هندوســتان فقيرند اما سينماي بزرگ عامه پسند و 
صنعت سينماي باليوود، منشاء شغل و درآمد و تجارتي است كه تصورش 
براي ما مشــكل است. آيا يك كار هنري300 نفره در ايران كه چند ستاره 
محبوب عموم در آن نقش آفريني كنند، خيلي غريب است؟ كارهاي بزرگ 
در هنــر و تئاتر از يك نقطه بايد آغاز شــود و ما همان نقطه اول را زمين 
مي زنيم. منظورم از بزرگ هــم در مورد اين تئاتر، البته فقط وجه كمّي و 
گستره فيزيكي است و نگارنده اهل تئاتر نيستم، لذا از كمّ و كيف بينوايان 
هم در حدّ خبرهاي جاري اطلاع دارم... اين چند نكته را فقط محض تذكر 

و از باب تجربه گفتم. 

سيد مسعود رضوي

دكترصدر: هجمه كنندگان به ظريف، عليه خود افشاگرى مى كنند

ظريف: اروپا آماده پرداخت تاوان اقتصادي براي حفظ برجام نيست
پيروز حناچى   با 11 راى اعضاى شوراى شهر،به عنوان  

شهردار پايتخت انتخاب شد.
به گزارش مهر، در جلسه علنى ديروز شوراى شهر تهران، 
راى گيرى براى انتخاب شهردار پايتخت از بين دو گزينه پيروز 
حناچى و عباس آخوندى  انجام شــــد كه پس از رأى گيرى 
اعضا، پيروز حناچى با 11 راى شهردار تهران شد. تعداد آراى 

عباس آخوندى هم 10 راى بود.
به اين ترتيب، حناچى سومين شهردار منتخب شوراى 
شهر دوره پنجم پس از حدود 14 ماه از آغاز به كار اين شورا 

است.
حناچى قبل از اين عهده دار معاونت معمارى و شهرسازى 
شهردارى تهران و پيشتر معاون شهرسازى وزارت راه در زمان 

وزارت عباس آخوندى بود  .
پيروز حناچى متولد 1343 و داراى مدرك كارشناســــى 

ارشد معمارى و دكتراى تخصصى معمارى - مرمت شهرى و 
باز زنده سازى شهرهاى تاريخى از دانشگاه تهران است. برخى 

سوابق مسئوليت هاى وى به اين شرح است:
- معاون نظام مهندسى و اجراى ساختمان وزارت مسكن 

و شهرسازى
- رئيس مركز مطالعاتى و تحقيقاتى معمارى و شهرسازى

- دبير شورايعالى شهرسازى و معمارى كشور
- عضو شوراى عالى ترافيك

- رئيس مركز مطالعاتى و تحقيقاتى معمارى و شهرسازى 
وزارت مسكن و شهرسازى

- معاون معمارى و شهرسازى وزير راه و شهرسازى
- دبير شورايعالى معمارى و شهرسازى ايران

- عضو حقيقى شوراى عالى ميراث فرهنگى كشور
- مشاور رئيس دانشگاه تهران

مدير گروه مرمت و ابنيه و بافت دانشكده معمارى دانشگاه 
تهران

- عضو كميسيون زيربنايى دولت اصلاحات
- عضو كميسيون ماده 5

- رئيس شوراى تدوين مقررات ملى ساختمان
- معاون فنى و عمرانى شهردارى تهران

- معاون معمارى و شهرسازى شهردارى تهران
براساس اين گزارش،رئيس شوراى شهر تهران در ابتداي 
 جلسه ديروز، با اشــــاره به سالگرد زلزله غرب كشور گفت:
براى مواجهه با تهديدات عينى نظير زلزله و مشكلات واقعى 
نظير آسيب پذيرى در برابر سوانح، نياز به اقدامات اجرايى و 
فيزيكى داريم.  محسن هاشمى اظهار داشت: در سالگرد زلزله 
غرب كشور قرار داريم، ياد هموطنان آسيب ديده در اين حادثه 
را گرامى مى داريم و اميدواريم دستگاه هاى مسئول در رسيدگى 
به وضع اين عزيزان، هرچه ســــريعتر بتوانند به وظايف خود 

عمل كنند.

وى تصريح كرد: شوراى شهر تهران بعد از زلزله كرمانشاه 
مصوبه اى درباره كمك 10 ميليارد تومانى به مناطق زلزله زده 
داشت كه امروز بخشى از اين كمك ها كه در حدود 30 دستگاه 

ماشين آلات است به كرمانشاه ارسال  شد.
رئيس شوراى شهر تهران با بيان اين كه سال گذشته و 
در زمان زلزله گفته شد كه اين زلزله هشدارى گويا براى شهر 
تهران بود، افزود: زيرا كه شدت آن نه به اندازه اى است كه ناديده 
گرفته شود و نه به حدى كه خسارات و تلفات سنگينى را در 
تهران ايجاد نكند، زمانى كه با تعدادى از همكاران شوراى شهر 
تهران در مناطق زلزله زده حضور يافتيم عمق اين هشدار را بيشتر 
حس كرديم اگر   زلزله اى در حد زلزله غرب كشور در تهران 
رخ بدهد، خســــارات آن قابل توصيف نيست. وى در ادامه با 
تاكيد بر اين كه اكنون حدود يك سوم از مدت مسئوليت اين 
دوره مديريت شهرى سپرى شده است و 30 ماه تا انتخابات 

 آينده باقى مانده اســــت، يادآور شد: تا چه زمانى مى توانيم با 
گفتار درمانى و ارائه وعده ها يا فرافكنى مشكلات، عملكرد خود 

را توجيه كنيم.
رئيس شوراى شهر تهران افزود: نارضايتى مردم از برطرف 
نشدن مشكلات اصلى شهر كه آسيب پذيرى مقابل سوانح 
طبيعى يكى از مهمترين موارد آن است يك واقعيت است و 
نمى توان اين مطالبه عمومى را ناديده گرفت و از مردمسالارى و 

دموكراسى سخن گفت.
هاشمى در پايان تاكيد كرد: اگر مى خواهيم در صورت بروز 
حوادث طبيعى و سوانح، غافلگير و دچار بحران نشويم امروز 
زمان عمل كردن اســــت وبايد تحول جدى در روند مديريت 
شهرى و تزريق انگيزه و همت براى خدمت به بدنه شهردارى 
صورت گيرد، در غيراين صورت پاسخ مناسبى در برابر مطالبات 

مردم نخواهيم داشت.
نامگذاري برخي معابر شهر تهران

  در يكصدمين جلسه علنى شوراى شهر تهران، محمدجواد 
حقشنا س ديروز در باره تغيير نام بعضى از معابر شهر تهران 
اظهار داشــــت: تغيير نام معابر به دليل اين كه در ماه هاى اخير 
طرح ها و لوايح فوريت دار وجود داشت و بعد بحث انتخاب 
شهردار را داشــــتيم، بنابراين بررسى اين موضوع شش بار به 

تعويق افتاد.
وى ادامه داد: در منطقه 2 تهران پلى واقع در بوســــتان 
نهج البلاغه به پل آســــمان نامگذارى شد، در منطقه 3 تهران 
 خيابان سهيل براساس پيشنهاد انجمن جامعه شناسى به نام استاد 
قانعى راد نامگذارى شد و در بلوار آفريقا منطقه امانيه، خيابان 
گلستان به نام هنرمند سرشناس و كارگردان مشهور، مرحوم 

همايون شهنواز نامگذارى شد.
وى ادامه داد: خيابان زيتون هم به نام شــــهيد جعفرزاده 
نامگذارى شده اســــت و ميدانى بى نام در منطقه 15 محدوده 

ابومسلم هم به نام شهيد مهدى بيدى نامگذارى شد.

پيروز حناچي سكاندار اداره پايتخت شد

 مولاوردي: 60 هزار كودك 
از مادر ايرانى و پدر خارجى داريم

5 باند بين المللى قاچاق مواد مخدر 
متلاشى شدند

 سربازان گمنام امام زمان (عج) در اداره كل اطلاعات آذربايجان غربى با اقدامات
اطلاعاتى موفق شدند پنج باند بين المللى قاچاق مواد مخدر را متلاشى و بيش از 6 تن

پيش ساز هروئين و 385 كيلوگرم هروئين فشرده كشف و ضبط كنند.
به گزارش  پايگاه اطلاع رسانى وزارت اطلاعات، مقصد هروئين هاى كشف شده
اروپا بوده است و پيش سازهاى هروئين نيز از اروپا بارگيرى و در پوشش ترانزيت از

طريق مرز بازرگان وارد كشور شده بود.
در اين عمليات ، 11نفر از عناصر اصلى باندهاى قاچاق مواد مخدر كه تعدادى از

آنها از اتباع كشورهاى اروپايى هستند، دستگير شدند.

دستيار ويژه رئيس جمهورى در 
امور حقوق شهروندى گفت: حدود 
50 تـــا 60 هزار كـــودك حاصل از 
ازدواج مادر ايرانى و پدر خارجى در 

كشور داريم.
به گزارش ايرنا، هيأت وزيران 13 
آبان، لايحه اصلاح ماده واحده تعيين 
تكليف تابعيـــت فرزندان داراى مادر 
ايرانى و پدر خارجى را تصويب كرد كه 
به موجب اين لايحه، فرزندان حاصل از 
ازدواج زنان ايرانى با مردان خارجى تا 
قبل از هجده سالگى به درخواست مادر 
و پس از هجده سالگى به درخواست 
خودشـــان مى توانند شناسنامه ايرانى 

دريافت كنند.
شـــهيندخت مولاوردى دستيار 
ويژه رئيس جمهورى در امور حقوق 
شـــهروندى در اين باره اظهار داشت: 
آمارهاى رسمى درباره كودكان حاصل 
از ازدواج مادر ايرانى و پدر خارجى به 
صورت رسمى از سوى وزارت رفاه، 
كار و امور اجتماعى اعلام  مى شـــود.
وى ادامه داد: به طور متوســـط حدود 
60 هزار كودك حاصل از ازدواج مادر 
 ايرانى و پدر خارجى از همه تابعيت ها

 در داخل كشور داريم.
وى اظهار داشت: لايحه اصلاح 
ماده واحده تعيين تكليف تابعيت فرزندان 
داراى مـــادر ايرانى و پدر خارجى در 

آستانه رفتن به مجلس است.
وى يـــادآورى كرد: مجلس هم 

طرح مشابهى در اين  باره داشت كه
به دليل بار بالاى مالى از دســـتور كار

خارج كرده بود.
مولاوردى تصريح كرد: از لايحه
تكليف تابعيـــت فرزندان داراى مادر
ايرانى و پدر خارجى حمايت جدى
خواهيم كرد و به اميد خدا شـــوراى
نگهبان هم اين امر را تصويب خواهد

كرد.
لعيا جنيدى معاون حقوقى رئيس
جمهورى، نيز خون را مبناى تابعيت
در ايران اعلا م كرده و گفته اســـت
تاكنون تابعيت فقط از طريق پدر مبنا
قرار داشـــته است كه با تصويب اين
لايحه در مجلس ، نظام حقوقى ايران
بـــا اعطاى تابعيت به فرزندان مادران
ايرانى از حقوق كودكان و زنان حمايت

مى كند.
به گفته وى، مشكلات شناسنامه
دار نبودن فرزنـــدان حاصل از مادر
ايرانى و پدر خارجى به مراتب بيشتر
از منفعت آن براى كشور است. طبق
برخى آمارها بسيارى از اين فرزندان
بدون شناسنامه به دليل بى هويتى به
نوعى داراى عقده حقارت هستند و به
تبع آن خلافكار مى شوند. بسيارى از
اين كودكان به دليل شناسنامه نداشتن
از كمترين حق خود يعنى تحصيل هم
محروم بوده اند. لايحه اى كه در هيات
وزيران مصوب شده، قرار است براى

بررسى به مجلس برود.


